
W sprawie budowy urządzeń bezpieczeństwa  i organizacji ruchu 
 
 

W związku z pojawiającymi się wątpliwościami w sprawie budowy urządzeń bezpieczeństwa  i 
organizacji ruchu, przedstawiam następujące stanowisko.   

Mając na uwadze treść rozporządzenia Ministra Infrastruktury z dnia 3 lipca 2003 r.                      
w sprawie szczegółowych warunków technicznych dla znaków i sygnałów drogowych oraz urządzeń 
bezpieczeństwa ruchu drogowego i warunków ich umieszczania na drogach (Dz. U. Nr 220, poz. 2181) 
naleŜy stwierdzić, Ŝe podstawowym celem stosowania urządzeń bezpieczeństwa ruchu drogowego jest 
ochrona Ŝycia i w ograniczonym zakresie takŜe mienia uczestników ruchu i osób pracujących na 
drodze, a w niektórych przypadkach  takŜe uŜytkowników terenów przyległych. Na przykład w celu 
niedopuszczenia do wjeŜdŜania pojazdów na chodniki lub ciągi piesze albo rowerowe stosuje się słupki 
blokujące. Natomiast do zabezpieczenia obiektów i obszarów przed hałasem pochodzącym od ruchu 
drogowego stosuje się np. osłony przeciwhałasowe (zob. załącznik nr 4 do rozporządzenia). 

NaleŜy przy tym zauwaŜyć, Ŝe urządzenia bezpieczeństwa i organizacji ruchu nie są obiektami 
budowlanymi ani urządzeniami budowlanymi. W konsekwencji wykonanie ich nie stanowi 
wykonywania robót budowlanych, a co za tym idzie - nie podlega regulacjom ustawy z dnia 7 lipca 
1994 r. - Prawo budowlane (Dz. U. z 2006 r. Nr 156, poz. 1118 z późn. zm.). W związku z tym tego 
rodzaju prace nie wymagają uzyskania decyzji o pozwoleniu na budowę ani zgłoszenia właściwemu 
organowi administracji architektoniczno – budowlanej. 

Zgłoszenia wymaga natomiast, zgodnie z art. 30 ust. 1 pkt 3 ustawy - Prawo budowlane, 
budowa ogrodzeń od strony dróg. Zatem, jeśli ekran słuŜący ochronie środowiska np. ekran akustyczny 
spełnia funkcję ogrodzenia, wówczas jego realizacja wymagać będzie dokonania zgłoszenia. 

Do sytuowania urządzeń bezpieczeństwa ruchu właściwe są organy zarządzające ruchem na 
drodze, określone w art. 10 ustawy z dnia 20 czerwca 1997 r. Prawo o ruchu drogowym (Dz. U.  z 2005 
r. Nr 108, poz. 908 z późn. zm.). Warunki ich umieszczania na drogach określa ww. rozporządzenie w 
sprawie szczegółowych warunków technicznych dla znaków i sygnałów drogowych oraz urządzeń 
bezpieczeństwa ruchu drogowego i warunków ich umieszczania na drogach. 

Ponadto zgodnie z art. 8 ust. 4 ustawy z dnia 21 marca 1985 r. o drogach publicznych (Dz. U. z 
2007 r., Nr 19, poz. 115 z późn. zm.) oznakowanie połączeń dróg wewnętrznych z drogami publicznymi 
oraz utrzymanie urządzeń bezpieczeństwa i organizacji ruchu, związanych z funkcjonowaniem tych 
połączeń, naleŜy do zarządcy drogi publicznej. NaleŜy równieŜ zauwaŜyć, Ŝe zgodnie z art. 25 ust. 1 
przedmiotowej ustawy, budowa, przebudowa, remont, utrzymanie i ochrona skrzyŜowań dróg róŜnej 
kategorii, wraz z drogowymi obiektami inŜynierskimi w pasie drogowym oraz urządzeniami 
bezpieczeństwa i organizacji ruchu, związanymi z funkcjonowaniem tego skrzyŜowania, naleŜy do 
zarządcy drogi właściwego dla drogi wyŜszej kategorii. Natomiast zgodnie z art. 25 ust. 3 
przedmiotowej ustawy, budowa, przebudowa, remont, utrzymanie i ochrona skrzyŜowania autostrady 
lub drogi ekspresowej z innymi drogami publicznymi, wraz z drogowymi obiektami inŜynierskimi w 
pasie drogowym oraz urządzeniami bezpieczeństwa i organizacji ruchu, związanymi z 
funkcjonowaniem tego skrzyŜowania, naleŜy do zarządcy autostrady lub drogi ekspresowej.  

Dodatkowo informuję, Ŝe prowadzenie dziennika budowy, tzn. urzędowego dokumentu 
przebiegu robót budowlanych oraz zdarzeń i okoliczności zachodzących w toku wykonywania robót, 
wydawanego odpłatnie przez właściwy organ (art. 45 ust. 1 ustawy - Prawo budowlane), konieczne jest 
jedynie w przypadku prowadzenia robót budowlanych wymagających decyzji o pozwoleniu na budowę 
(zob. rozporządzenie Ministra Infrastruktury z dnia 26 czerwca 2002 r. w sprawie dziennika budowy, 
montaŜu i rozbiórki, tablicy informacyjnej oraz ogłoszenia zawierającego dane dotyczące 
bezpieczeństwa pracy i ochrony zdrowia /Dz. U. Nr 108, poz. 953 z późn. zm./) 

Mając na uwadze powyŜsze, naleŜy stwierdzić, Ŝe w przypadku prowadzenia prac nie 
wymagających pozwolenia na budowę nie zachodzi konieczność prowadzenia dziennika budowy. 


